
Prosinec – všichni víme, že je to poslední měsíc v roce. Po-
kud budeme hledat původ slova prosinec, tak najdeme několik 
různých podložených i nepodložených vysvětlení. My se bude-
me držet odvození od pravoslavného slovesa prosinoti, který 
znamená prosvítat či probleskovat. V tomto měsíci totiž slunce 
dost často pouze prosvítá mezi mraky a dny se stále zkracují 
až do 21. prosince, kdy nastává zimní slunovrat a dny se opět 
začnou pomalu prodlužovat.
Pro mnohé z nás je to měsíc bilancování, rozjímání, setkání 
s rodinou a přáteli, zejména v období Vánoc a na konci roku. 
Děti se těší na Vánoce, na sníh a zimní radovánky s ním spoje-
né. Doufejme, že sněhová nadílka bude tuto zimu dostatečná, 
aby si děti užily sáňkování, lyžování a stavění sněhuláků, a aby 
i příroda měla možnost si odpočinout.
Zejména na konci měsíce se vše zpomalí a hektické období 
adventu vrcholící Vánocemi a oslavami konce roku a příchodu 
nového nás nabádá k bilancování roku uplynulého a plánová-
ní roku následujícího. I z pohledu města a místní samosprávy 
tomu není jinak.
Po dlouhých letech zahajování roku v rozpočtovém provizoriu 
a vytvářením rozpočtu pro nový rok na jeho začátku se letos 
rada rozhodla tuto „tradici“ změnit a zahájila vytváření návrhu 
rozpočtu na rok 2024 již v říjnu. Ke konci listopadu byl návrh 
rozpočtu pro rok 2024 projednán zastupiteli a vyvěšen. Rada 
města tento návrh předloží ke schválení zastupitelstvu na ve-
řejném jednání, které se bude konat 14. 12. 2023. Více o návr-
hu rozpočtu najdete v samostatném článku.
Vedle plánování na tomto místě můžeme i lehce bilancovat rok 
2023. Mohli bychom říci staré dobré pořekadlo „neříkej hop, 
dokud nepřeskočíš“, protože v tuto chvíli ještě nejsme na kon-
ci roku. Ale jistě za prvních jedenáct měsíců si něco zhodnotit 
můžeme. Rekonstrukce celého interiéru a baru KD lze pova-
žovat za zdařilé investice. Tradice pořádání plesů a dalších 
kulturních akcí v Olešnici bude jistě pokračovat a rada města 
chce k tomuto přispět kvalitním a moderním zázemím. To, že 
současná rada města významně podporuje kulturu, vyvrcholi-
lo oslavami 950 let od první písemné zmínky o Olešnici. I díky 
významnému přispění sponzorů tyto oslavy byly velkolepé 
a bylo možné přivítat přední českou umělkyni hudební scény 
Anetu Langerovou.
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ZPRÁVY Z RADNICE
Není cílem v tomto úvodu uvádět, co všechno se podařilo. 
V rámci hodnocení roku 2023 je zapotřebí zmínit ale i jeden 
neúspěch, a tím je havárie na čistírně odpadních vod, která na-
stala na konci srpna. Současná rada města si od počátku svého 
zvolení do funkce na konci října 2022 byla vědoma dlouhodobě 
neřešených problémů na kanalizační síti a čistírně odpadních 
vod a od začátku roku se tak s pomocí externí firmy snažila 
o rychlou nápravu. Bohužel souhrou několika okolností, kte-
rými byly zejména velmi teplé a suché počasí a velké množství 
nedostatečně předčištěné odpadní vody od průmyslových zne-
čišťovatelů, u které byly hodnoty ukazatelů kvality překročeny 
několikanásobně, došlo k neodvratitelné havárii, která znečis-
tila potok Hodonínka.
Ale vraťme se tedy k plánování. Rada města předkládá zastu-
pitelstvu rozpočet, který počítá s investicemi právě do ČOV 
a měření významných znečišťovatelů tak, aby dlouhá léta neře-
šený problém byl odstraněn a nedošlo k další havárii. To je sa-
mozřejmě nutnost. Ale rozpočet pamatuje i na kulturu, sport, 
zeleň, chodníky, či místní komunikace.
Zdá se, že ke konci roku se podaří znovu obnovit provoz hotelu 
Závrší, který je od začátku srpna uzavřen. To je pro místní ob-
čany jistě dobrá zpráva.
Vážení občané města Olešnice, dovolte nám popřát Vám krás-
ný čas adventní a pěkné svátky vánoční. Užijte si klidu a poho-
dy se svými blízkými. V našich životech není nic důležitějšího 
než láska a přátelství. A o ty musíme pečovat nejen o adventu, 
ale i po celý rok.

Rada města Olešnice

Připomínka 17. listopadu a ohňostroj
Dne 16. listopadu, v  předvečer státního svátku dne boje za 
svobodu a demokracii a mezinárodního dne studenstva, měs-
to Olešnice uspořádalo lampionový průvod, abychom si tento 
významný den připomněli.  Tento den byl v  naší historii vý-
znamný vícekrát. V době protektorátu byly dne 17. listopadu 
1939 zavřeny vysoké školy, neboť nacisté pochopili, že právě 
od mladých vzdělaných lidí je jejich diktatura nejvíce ohrožena 
a pak 17. listopad 1989 byl začátkem sametové revoluce 
a pádu komunismu v Československu. 
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V Olešnici bývalo zvykem, že lampionový průvod býval u pří-
ležitosti  státního svátku 28. října - Dne vzniku samostatného 
československého státu. Loni byla tato tradice porušena a my-
slím, že v dnešní době, kdy ve světě probíhá několik válečných 
konfliktů, ať už na Ukrajině nebo v Izraeli, je dobré si připomí-
nat, že svoboda a demokracie nejsou věci samozřejmé a že je 
za ně třeba bojovat a také si tyto události připomínat alespoň 
takto - lampionovým průvodem. 
U Památníku obětem olešnických občanů ve světových vál-
kách se průvod zastavil a zazněla česká státní hymna. Na závěr 
lampionového průvodu za areálem chovatelů byla připravena 
více než desetiminutová pyrotechnická show, kterou připravilo 
město Olešnice s přispěním Řeznictví Šutera, za což děkujeme. 

Rekonstrukce interiéru KD je u konce
Člověk je tvor společenský, rád se druží, baví a setkává a slaví 
radosti i smutky už od nepaměti. Tato potřeba pobýt s ostat-
ními nám, lidem, zůstává. Potřeba poveselit se, zatancovat si, 
zajít do divadla či na výstavu z nás činí „kulturní společnost“.  
A od toho tu máme taková místa , budovy, které najdeme té-
měř v každé vísce či městečku. Buďme na to pyšní, zvelebujme 
a opatrujme tato místa, ať jsou to bývalé hostince s příležitost-
ným tanečním sálem, či sokolovny a orlovny. V Olešnici máme 
takové místo, je to naprosto nepřehlédnutelná budova s doce-
la zajímavou historií.
Stojí na místě, kde nechal postavit v letech 1809 - 1810 místní 
občan Řehoř Sperát továrnu na zpracování bavlny, kterou do-
vážel z Vídně. Když po létech přestala vyhovovat škola u kos-
tela, obec tento objekt koupila a přestavěla ho na školu a byty 
učitelů. Vyučovalo se zde od roku 1878 do roku 1910. A když 
byla dokončena stavba současné školy, odkoupil od obce tuto 
budovu místní Sokol. Tu následně přestavěl a od roku 1929 tu 
byla sokolovna. Velkým nákladem ji zrekonstruovala a přesta-
věla obec v kulturní dům a svému účelu sloužila od roku 1988.
Mnozí z Vás si možná pamatují tuto událost, kdy jste vstoupili 
do budovy, kterou jste dobře znali a najednou jste měli pocit, 
že ji téměř nepoznáváte. Voněla novotou a vy jste se kochali 
nádherným interiérem. Po léta jsme užívali toto krásné a dů-
stojné místo pro kulturní zážitky, plesy a oslavy. Ale ani my, ani 
budovy nezůstávají ušetřeny stárnutí, a proto se vedení města 
rozhodlo pro další, kompletní rekonstrukci tohoto místa.
Celá debata o tom, jak má vypadat takový kulturní dům v na-
šem městě, byla bohatá a svědčí o tom, že nám na nové podo-

bě KD velmi záleží. Přáním vedení města také je, aby budova 
sloužila svému účelu takříkajíc maximálně. Aby to bylo místo, 
které ŽIJE. Touto rekonstrukcí otevíráme po 35 letech další ka-
pitolu nádherné budovy. Užívejme ji společně, hojně, ať nám 
všem přináší radost.
Rekonstrukce interiéru a stavební úprava baru kulturního 
domu probíhající v tomto roce jsou hotovy. Postupně se od-
straňují drobné nedodělky. Zbývá už jen kolaudace, která pro-
běhne na začátku prosince a celý interiér s barem a venkovní 
terasou budou připraveny uvítat první hosty.



Nadále budou vyváženy nádoby se směsným odpadem jednou za 14 dní a jednou za 
měsíc pytle s vytříděným papírem a plastem. Pouze svozové dny pro příští rok budou 
jiné. Pro následující rok 2024 přikládáme nový kalendář svozu odpadů.
Platby za poplatníka zůstávají ve stejné výši a se stejnou slevou při zapojení se do pyt-
lového třídění jako v roce 2023. Výše poplatku byla pro rok 2024 stanovena na částku 
750,- Kč na poplatníka. Sleva 100,- Kč na poplatníka bude poskytnuta domácnostem, 
které se v roce 2023 aktivně zapojily do pytlového svozu papíru a plastu. Aktivní za-
pojení znamená, že domácnost předala k vyvezení alespoň nějaké pytle s QR-kódem. 
Minimální počet nebyl stanoven.
Informaci o nároku na slevu či variabilním symbolu v případě platby na účet podá 
pracovnice stavebního odboru paní Čuhlová na tel. 516 463 108. Výběr poplatků bude 
zahájen v lednu 2024.
Nadále platí možnost pokračovat či nově se zapojit do pytlového svozu papíru a plas-
tu. V roce 2024 již nebude nutné na pytle lepit QR-kód. Při prvním svozu TSMH budou 
svozové nádoby označeny nálepkou a TSMH bude v budoucnu vyvážet odpad pouze  
z označených nádob.  Proto vyzýváme všechny, aby popelnice na začátku ledna při-
pravili ke svozu. Pytle a nálepky budou vydávány také v úřední dny na stavebním od-
boru. Budou-li mít občané k řešení reklamace na svozovou firmu ( např. nevyvezení 
odpadu, poškození svozové nádoby ) , pak kontaktní osoba je paní Ondrová Hejlová  
mail: hejlova@tsmh.cz , tel. 736 682 992. Pro právní a fyzické subjekty, živnostníky  
a firmy  nabízí firma Malá Haná také spolupráci. Budou-li mít zájem o uzavření smlou-
vy na svoz odpadu, mohou se obrátit na kontaktní osobu: Daniela Navrátilová , mail 
navratilova@tsmh.cz, tel. 735 150 927.

Návrh rozpočtu města pro rok 2024
V  minulosti bylo zvykem zahájit kalendářní rok v  rozpočtovém provizoriu a zahájit 
rozpočtový proces na začátku roku. Rada města se rozhodla vystoupit z této tradice 
a zahájila rozpočtový proces pro rok 2024 již v říjnu tohoto roku s cílem schválit návrh 
rozpočtu pro rok 2024 na veřejném jednání zastupitelstva, které je naplánováno na 
čtvrtek 14. 12. 2023.
Vytvoření návrhu rozpočtu před koncem roku přináší výzvy v podobě odhadu zůstat-
ků finančních prostředků ke konci roku. Návrh rozpočtu pro rok 2024 byl zaměstnanci 
hospodářsko-správního odboru společně s radou vytvořen v průběhu října a listopadu. 
Na konci listopadu byl na společném jednání zastupitelů projednán se všemi detaily  
a připraven k vyvěšení na úřední desce.
V následující tabulce přinášíme klíčové hodnoty návrhu rozpočtu pro rok 2024. Pre-
dikce na straně příjmů počítá s částkou cca. 60 mil. Kč a suma běžných a investičních 
výdajů činí cca. 73 mil. Kč. Návrh rozpočtu tedy počítá se schodkem, který bude ov-
šem financován ze zůstatků z let minulých. Město Olešnice totiž bude ke konci roku 
disponovat i přes konzervativní odhad alespoň 25 mil. Kč. 

Rada města při tvorbě návrhu rozpočtu počítala s následujícími významnými investi-
cemi v roce 2024:
• Nákup židlí a stolů do KD.
• Projekty na vodovodním řadu (přípojky, vodovod na ulici Trpínská, vodoměrná šachta 
mlékárna, odkalení vodovodu).
• Projekty kanalizace a ČOV (šachty k měření množství a kvality odpadní vody u průmys-
lových znečišťovatelů, modernizace a automatizace ČOV, střecha ČOV a příprava na foto-
voltaiku).
• Opravy místních komunikací – počítá se s investicí města ve výši 3 mil. Kč a bude snaha 
získat nějaké dotace.
• Opravy chodníků – oprava chodníku v Lukách a předláždění kamenného chodníku před 
farou.

V návrhu rozpočtu je ale také počítáno s revitalizací sportovních a dětských hřišť. Je 
možné, že se v průběhu roku objeví další vynucené investice. Pokud by k tomu do-
šlo, tak město má v rezervě dalších cca 13 mil. Kč, takže prostor pro tyto investice je, 
aby nemusely být financovány úvěrem. Návrh zároveň počítá s podporou olešnických 
spolků v podobě grantového systému, jehož rozpočet byl navýšen na 700 tis. Kč. Dále 
je pamatováno na již tradiční kulturní akce, na které jsou občané zvyklí. 

Obsluha v baru bude mít k dispozici vý-
konné výčepní zařízení, výrobník ledu 
a automatický kávovar. Kuchyně je do-
plněna o indukční varnou desku a mul-
tifunkční troubu.  O veškeré nádobí se 
postará profesionální myčka.
V sále je nově řešeno stmívatelné osvět-
lení s možností programového uložení. 
Bylo dbáno na jednoduchost ovládání 
tak, aby obsluhu světel mohl provádět 
člověk bez zaškolení.
Nový mobiliář (židle a stoly) se z časo-
vých důvodů bohužel nestihl vysoutěžit. 
V roce 2024 je v rozpočtu plánovaný ná-
kup stolů a židlí. 
V úterý 19. 12. 2023 od 17 hodin proběh-
ne slavnostní otevření. Pro návštěvníky 
zahraje taneční orchestr ZUŠ z Letovic, na 
baru se bude čepovat olešnický Závršák 
a k dispozici bude i víno od pana Zdeňka 
Zábojníka. Srdečně Vás všechny zveme 
na otevření kulturního domu.

Svoz odpadů v roce 2024 a plánovaná 
změna systému
Dne 14. 11. 2023 se Olešnice stala čle-
nem Dobrovolného svazku obcí Technic-
ké služby Malá Haná (TSMH). Tento sva-
zek nyní sdružuje 54 měst a obcí našeho 
regionu a z toho má 45 obcí včetně města 
Letovice a Velké Opatovice zaveden in-
tenzivní systém třídění tzv. “door to door 
systém“. Jedná se o třídění papíru, plastu 
a bioodpadu do nádob přímo od domác-
ností občanů. Většina obcí, které mají 
tento systém, tak již dnes plní zákonnou 
povinnost, což je 60 % vytříděných slo-
žek z celkové produkce všech odpadů. 
Olešnice má zavedený pytlový systém 
na tříděné složky a než dojde ke změně 
na “door to door systém“, bude nadále  
v roce 2024 pokračovat formou pytlové-
ho třídění.

Proto se rada města rozhodla, že zažádá 
prostřednictvím Dobrovolného svazku TS 
Malá Haná o dotaci na barevné nádoby 
pro občany. Výzva by měla být otevřená 
během ledna 2024. Dobrovolný svazek 
žádá o dotaci jednou žádostí pro více obcí 
najednou. Počítáme, že pokud svazek 
uspěje, tak na přelomu roku 2024/2025 
bychom rozdávali našim občanům barev-
né nádoby domů. 
Na podzim 2024 plánujeme ke změně 
systému besedu s občany.  Tam se dozví-
te, jak budeme nádoby distribuovat a jak 
celý systém bude fungovat. Budeme Vás 
také informovat prostřednictvím zpravo-
daje a internetových stránek města. 

PROSINEC  202 3
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Příjmy

Výdaje (včetně splátky úvěrů)

Výsledek rozpočtu (- schodek, + přebytek)

Predikované zůstatky na běžných účtech

Rozdíl (výdaje včetně splátek úvěrů 
- příjmy včetně zůstatků z minulých let)

60 823,40

73 194,10

-12 370,70

25 294,00

12 923,30



MATRIKA

NAROZENÍ 
Emílie Kubíčková

  
Ať roste ve zdraví k radosti rodičů!

NAŠI JUBILANTI 
(70,75,80,85,86, 87, 88, 89, 

90 roků a více)
Jiřina Hlaváčková

Josef Sedláček
Marie Kotlánová
Anna Brázdová

Miriam Schusterová
Jarmila Dufková

Božena Horáčková
Marie Jakubů

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví, 
hodně spokojenosti a radosti!

ZLATÁ SVATBA
50 let společného života
Božena a Miloslav Kovářovi

DIAMANTOVÁ SVATBA
60 let společného života

Věra a Milan Včelíkovi

Ať i další roky prožijí ve zdraví a pohodě!

KNIHOVNA

Listopad v knihovně
Inspirací k  podzimnímu vyprávění pro 
předškoláky se stal papírový drak v  po-
hádce Z. Slabého. Druháčci měli 14. 11. 
připravené pohádkové povídání a po-
tom děti vyplňovaly večerníčkový kvíz. 
Největším problémem téměř všech bylo 
vzpomenout si na pohádku, kde vystu-
puje alespoň jedno zvířátko. A to už jsem 
napovídala i filmovým zpracováním, 
přesto některé děti nevymyslely nic. Při-
mlouvám se u vás, rodiče či prarodiče, 

Otevření hotelu Závrší
Od 1. prosince je opět v  provozu hotel 
Závrší, který bude provozovat firma Věs-
tinský-Weis gastro s.r.o., se kterou město 
uzavřelo tříletou smlouvu na provozování 
restaurace, hotelu a bowlingového baru. 
Restaurace bude nabízet dvě denní obě-
dová menu a jedno týdenní menu. Mimo 
dobu oběda, o svátcích a víkendech bude 
nabídka A la carte menu. Forma jídelního 
lístku bude klouzavá, s častějšími obmě-
nami, zaměřená především na čerstvé su-
roviny s využitím místních dodavatelů. Kromě české a slovenské kuchyně budeme 
nabízet zvěřinové speciality, francouzskou a italskou gastronomii. Provozovatel plá-
nuje pořádat tematické víkendy. Nedílnou součástí je pestrá nabídka nápojů společně 
s výborným servisem. Po dobu trvající smlouvy s Lobkowitz Group a. s. bude tato 
společnost výhradním dodavatelem čepovaných nápojů, v dlouhodobějším horizontu 
bude nabídka piv rozšířena o spolupráci s menšími pivovary. Samozřejmostí je výbě-
rová káva a moravská vína. 
Aby byla zajištěna co nejlepší kvalita podávaných nápojů, je naším záměrem proško-
lit personál restaurace na znalost vín, čepování piva a obsluhu kávovaru. Jednatelé 
společnosti Pavel Věstinský a Marek Weis mají dlouholeté zkušenosti z gastronomie, 
pohostinství a hotelnictví, jak v zahraničí, tak i v České republice a chtějí, aby hotel 
Závrší byl atraktivním místem k návštěvě a zároveň aby byl značkou nabízející jistotu 
a spolehlivost.
Věříme, že se městu podařilo najít kvalitního nájemce a hotel Závrší bude oblíbeným 
místem setkávání.
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neochuzujte své vlastní děti o bohatství českých pohádek, vy-
právějte nebo je dětem čtěte. A je už jedno, zda to bude Zla-
tovláska, Smolíček, Čert a Káča, Ferda Mravenec nebo Krteček. 
Nenechte naše pohádkové hrdiny zaniknout mezi jednorožci, 
tlapkovými patrolami či trolly.

knihovnice

ŠKOLSTVÍ

Co žáci naší školy (vaše děti a vnuci) a digitální technologie?
„Na, tady si vezmi mobil a nezlob“…
Digitální technologie se staly každodenní součástí našeho 
světa. Jsou součástí světa dětí i dospívajících v  míře, jakou 
nepoznala žádná z předchozích generací. S vědomím, že digi-
tální technologie mohou být dobrým sluhou, ale zlým pánem, 
přistupuje naše škola aktivně k  digitální výchově. Tam, kde 
naše odbornost nestačí, spolupracujeme s odborníky. V  loň-
ském školním roce to byl na pozvání preventistky naší školy  
Mgr. Lenky Němečkové spolek Replug me (www.replug.me.cz)  
-  tým psychologů a sociologů, kterým záleží na tom, aby si lidé 
udrželi od technologií odstup a neztráceli se v online světě.  
Tito odborníci nám dali možnost, obdobně jako řadě jiných 
škol, zapojit se do projektu Digitální výchova. Absolvováním 
Digitální výchovy jsme se přidali ke školám, které jsou o krok 
napřed a pomáhají svým žákům neztratit se (nejen) v digitál-
ním světě.
Do programu byli zapojeni žáci 7. - 9. ročníku a jeho náplní byla 
témata týkající se návykovosti digitálního světa, předcházení 
digitální závislosti, vlivu technologií na psychiku, komunikaci 
 a vztahy. Součástí bylo také školení pro pedagogy a přednáška 
pro rodiče.  
Před prvním setkáním a po absolvování programu naši žáci, 
vaše děti a vnuci, vyplnili vstupní a výstupní dotazníky, se kte-
rými jsem se rozhodl Vás seznámit. Čísla u některých odpovědí 
jsou alarmující, přesto však někde i lepší než na jiných školách.
Lze konstatovat, že mnozí žáci si díky absolvování programu 
uvědomili důležité skutečnosti, na které se v programu cílilo. 
Vhodné strategie si již prakticky vyzkoušeli a snad i nadále 
uplatňují. Je však potřeba, abychom na tomto připraveném 
základu stavěli dál a znalosti a  dovednosti žáků v této oblasti 
stále rozvíjeli a podporovali, jak my - učitelé ve škole, tak vy - 
rodiče doma. A to můžeme udělat jen tehdy, když se o digitál-
ní svět našich dětí zajímáme, známe ho, oceňujeme a vhodně 
využíváme jeho pozitiva, víme o jeho nástrahách, kterých se 
vyvarujeme a v neposlední řadě si i my sami uvědomujeme 
vlastní digitální návyky, které nám pak také možná lépe dokáží 
pochopit i chování našich dětí v online prostoru.  

PaedDr. Zdeněk Peša, ředitel školy

Údaje ze vstupního dotazníku
S čím žáci základní školy v Olešnici do Digitální výchovy vstu-
povali:
Jaké sociální sítě jsou populární?
    • WhatsApp používá 76 %
    • Instagram - 73 %
    • Tik Tok - 65 %
    • Snapchat - 64 %
    • Messenger - 59 %
    • Ve srovnání s celkovými daty z ostatních škol je ve naší ško-
le výrazně populárnější WhatsApp. Ovšem všechna procenta 
jsou spíše nižší, než v „průměru“ ostatních škol.

Proč používají sociální sítě?
Nejvíce rozšířeným důvodem k používání sociálních sítí, a to  
v drtivé většině (94 % žáků), byla komunikace s přáteli.
    • 59 % žáků přiznalo, že také chtějí sledovat, co jejich přátelé 
dělají, aby byli v obraze. Zastoupení obou důvodů odpovídá 
celkovým datům.
    • 36 %, mimo jiné, hledá inspiraci ke svým koníčkům.
    • 35 % uvedlo, že na sociálních sítích spíš jen scrolluje, tedy 
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že jen „sjíždí“ jejich obsah, což je o něco méně, než vychází  
z celkových dat.

Kolik času tráví online?
    • Více než třetina (37 %) žáků uvedla, že je na sociálních sítích 
1-2 hodiny denně, 17 % tam tráví do hodiny denně a stejné 
množství žáků mezi 2 až 3 hodinami. 14 % žáků na sociálních 
sítích stráví více než 4 hodiny(!) každý den, 4 % žáků sítě nepo-
užívá, což je mezi zapojenými školami spíše neobvyklé.
    • U hraní digitálních her tráví největší část (30 %) do hodi-
ny denně, čtvrtina (26 %) uvádí, že hry jim zaberou 1-3 hodiny 
denně, 3 % žáků hraje 4 a více hodin denně.
    • Třetina žáků (33 %) vůbec nehraje hry. Tudíž u větší části 
se čas strávený na sítích a u her sčítá. V porovnání s ostatními 
zapojenými školami bylo u vás menší zastoupení žáků, kteří 
byli na sítích nebo hráli více než 4 hodiny denně.
Co je pro žáky důležité, než zveřejní příspěvek na sociálních 
sítích?
    • Při sdílení příspěvku je u téměř poloviny (43 %) žáků hlav-
ním kritériem, jestli vypadá dost dobře. Až poté přemýšlí, co na 
něj řeknou jejich přátelé. Podobně to vycházelo i u ostatních 
škol.
    • Téměř čtvrtina mimo jiné přemýšlí i nad tím, co příspěvkem 
o sobě nebo svém okolí prozrazuje. Pouze 10 % také uvažuje  
i nad tím, jak se bude po zveřejnění cítit nebo co si bude myslet 
člověk, který je na fotce/videu, /o kterém je post.
    • Více než čtvrtina (28 %) žáků uvedla, že nic nesdílí. 

Jak dlouho průměrně spí přes školní týden?
    • Podle doporučení odborníků by dospívající měli spát 8-10 
hodin denně. Tomuto doporučení odpovídá 42 % žáků. To pa-
tří mezi nejvyšší zastoupení mezi zapojenými školami. Zhruba 
třetina (35 %) spí 7-8 hodin a 23 % spí méně než 7 hodin denně.
Kde často až vždy používají telefon?
    • Nejčastěji používají telefon večer v posteli. Že se tak děje 
často až vždy, uvedlo 67 %. Podobně odpovídali žáci i v jiných 
zapojených školách, i když většinou procento bylo vyšší.
    • Na záchod si telefon bere 39 %. Čtvrtina scrolluje na telefo-
nu u jídla, pětina žáků scrolluje na telefonu během sledování 
seriálu. Podobné množství je na telefonu při času s rodinou či 
sourozenci.
    • Nejméně často jsou na telefonu během hodin ve škole.
Jak se rodiče zajímají o online svět?
    • Dvě pětiny rodičů (40 %) si se svými dětmi nikdy nepovídá  
o online světě. Podobné množství žáků (41 %) uvedlo, že rodi-
če se s nimi o online světě baví jen někdy.
    • Skoro dvě třetiny rodičů (63 %) si nikdy s dětmi nezahraje 
nějakou hru nebo se nepodívá, co sledují na sociálních sítích, 
29 % jen někdy.

Další fakta ze vstupních dat:
    • 21 % žáků se často až vždy stává, že vezmou do ruky mobil 
a začnou bezmyšlenkovitě scrollovat.
    • Čtvrtina (26 %) žáků se cítí osamoceně. I přestože použí-
vají sociální sítě ke spojení s kamarády, nejsou tyto interakce 
dostatečné.
    • 9 % žáků dosáhlo na vysoké skóre ve škále nadužívání te-
lefonu. To znamená, že jejich užívání telefonu už ve větší míře 
omezuje běžný život a fungování. Hodnoty u osamělosti i na-
dužívání telefonu patří mezi nejnižší ze zapojených škol.
    • 13 % žáků už dosahuje na středně závažnou až závažnou 
depresivitu. Použitá škála je orientační, přesto naznačuje, že 
část žáků by už potřebovala odbornou psychologickou pod-
poru.

Závěrečný dotazník zjišťoval, zda žáci vyzkoušeli některé ze 
získaných informací, jestli se u nich něco změnilo a reflexi ce-
lého programu. Pokud vás budou zajímat tyto údaje, pak si je 
můžete přečíst v  závěrečné zprávě zveřejněné na webových 
stránkách školy. Tady pouze některé z nich. 



Výběr některých údajů z výstupního dotazníku:  
- Co si žáci během Digitální výchovy uvědomili?
• 43 % - že se kvůli telefonu hůře soustředí na školu
• 38 % - že nejsou závislí na telefonu
• 36 % - že kvůli telefonu nemají čas přemýšlet o tom, jak se 
opravdu mají
• 34 % - že kvůli telefonu méně spí
• 34 % - že kvůli telefonu jsou vyčerpaní a už se jim nechce nic 
dělat
• 25 % - že mají dobrý vztah k technologiím
• 20 % - že kvůli telefonu nemají prostor pro nudu
• 11 % uvádí, že si nic neuvědomilo

- Vlastní výroky od žáků: 
 „Nejvíc si pamatuju to, nebo jakože uvědomila jsem si, že žije-
me jen jednou a strávit na telefonu celý život je takové trapné, 
prostě užívat si život, dokud můžeme.“
„Že nejsem tak moc závislá, jak mi říkají rodiče a že bych měla 
být méně na mobilu a trávit čas jinak, např. být s kamarády, 
s rodinou, dělat své koníčky atd.“
- Z různých výzkumů vyplývá, že mimo jiné komunikace rodi-
čů s dospívajícími o digitálních technologiích je zásadní faktor, 
který může snížit riziko škodlivého užívání technologií. Bohu-
žel z našich dat vyplývá, že většina rodičů si s dětmi o online 
světě často nepovídá.

Jazykový šampionát
Žáci učící se německý jazyk se zapojili do online soutěže Jazy-
kový Wocabee šampionát, který probíhá od kola okresního až 
po mezinárodní finále.
Kritériem hodnocení v soutěži je píle žáků při učení se slovní 
zásoby. Čím více slovíček žák procvičí, tím více se naučí a také 
více bodů za správné odpovědi získá. Žáci ve třídě soutěží jako 
tým a vítězi se stávají ty kolektivy, které získají nejvyšší prů-
měrný počet bodů na jednoho žáka.
Do okresního kola soutěže, které proběhlo v týdnu od 
23. 10. do 27. 10., se zapojily skupiny němčinářů z 7. třídy,  
8. A, 8. B a z 9. ročníku. Žáci ze 7. třídy, kteří se němčinu učí od 
září letošního roku, se s fungováním aplikace a s trénováním 
jazykových dovedností v ní teprve seznamovali. Osmákům  
a deváťákům toto online prostředí již nečiní obtíže, a tak se 
učit slovní zásobu a získanými body přispívat do týmu celé 
skupiny mohli úplně všichni. Pilní žáci opakovali a nová slo-

víčka se učili doma, utkávali se mezi sebou o přední příčky  
v rámci skupiny a také povzbuzovali ty ostatní, ať také pomo-
hou svým učením zvýšit bodové skóre celého týmu. A jaký 
byl tedy výsledek snahy všech zapojených? V okresním kole 
se němčináři z 7. třídy umístili na 10. místě, z 9. ročníku na  
5. místě, žáci z 8. A na místě 4. a žáci z 8. B obsadili 2. místo, 
čímž si zajistili účast v krajském kole.
Postup do krajského kola se stal pro němčináře z 8. B impul-

sem k dosažení co nejlepšího umístění. Kdo do té doby slovíčka 
neprocvičoval, tak teď začal-prostě musel. Houževnatí soutěží-
cí bedlivě sledovali a kárali ty, kteří nepracovali, udávali tempo  
i množství, které by se mělo zvládnout. Procvičovalo se ve ško-
le, ale nejvíce času nad zapamatováním si slovíček a naťukáním 
správné odpovědi žáci trávili ve svém volnu. Pro mě osobně 
bylo povzbuzující těmto nadšeným a cílevědomým žákům do-
plňovat a rozšiřovat slovní zásobu. Pro zodpovědné osmáky to 
byl opravdu náročný týden, po němž přišla odměna-němčináři 
 z 8. B získali 5. místo v kraji.
Jmenovitě chválím žáky, kteří v průběhu soutěže plnili mnoho 
slovíček, a tak pro skvělá umístění celé třídy v rámci okresu  
a kraje, dělali maximum. Jsou to: Eva Nykodýmová (7. třída), 
Antonín Sýkora, František Urban, Michaela Prosecká, Markéta 
Prügerová (8. B), Markéta Vázlerová, Tadeáš Hloušek (8. A), Lu-
cie Hrůzová, Pavel Jančev (9. ročník). V krajském kole pak žáci  
z 8. B získali vysoký průměr bodů díky velké snaze a vytrvalosti 
Antonína Sýkory, Matěje Škorpíka, Michaely Prosecké, Markéty 
Prügerové.
Odhodlání, disciplína a vůle všech zapojených dětí včetně pod-
pory jejich rodičů, kteří jim umožnili věnovat se soutěži i doma, 
si zaslouží velké poděkování a uznání. Obsazení předních míst 
ve výsledkové listině v této soutěži neznamenalo pouze zdoko-
nalení se dětí v jazykových dovednostech a v rychlosti psaní na 
počítači, ale zejména také upevnění jejich vlastní trpělivosti, vy-
trvalosti, budování sebedůvěry i důvěry ve spolehnutí se jedno-
ho na druhého, uvědomění si, že při spolupráci záleží na aktivitě 
každého člena týmu a určitě v neposlední řadě to byla radost 
z dobře odvedené činnosti na základě jejich potenciálu, vnitřní 
motivace a vlastní zodpovědnosti.
K těmto dosaženým cílům blahopřeji všem němčinářům!

Mgr. Lenka Němečková

KULTURA 

Advent a Vánoce v kostele
ADVENT - z latiny adventus = příchod. Je to období čtyř neděl 
před 25. prosincem. Letos tedy advent začíná 3. 12. první nedělí 
adventní a končí na Štědrý den čtvrtou nedělí adventní. Je to 
doba radostného očekávání příchodu Spasitele, doba zklidnění, 
duchovního rozjímání a dobročinnosti. Farnost Olešnice připra-
vila i letos možnost k zastavení se v tomto dnes tak uspěchaném 
čase.
Na první neděli adventní odpoledne připraví základní škola na 
faře dílničky pro děti, kde bude možné i posedět ve farní ka-
várně u šálku čaje, kávy nebo svařáku. Zároveň bude otevřen 
kostel při svíčkách od 16:00 do 18:00 hodin, a to nejen 3. 12., ale 
i 10. 12. a 17. 12. V každé adventní pondělí, středu a sobotu bu-
dou v 7:00 hodin ráno roráty (specifická ranní mše v adventu, 
děti přichází s lampičkami a začíná se při svíčkách. Zpívají se ty-
pické staré české zpěvy, které mši doprovázejí).
6. prosince v 17:00 oslavíme svátek sv. Mikuláše při mši v kos-
telíku na hřbitově, který je tomuto světci zasvěcen. Mše bude 
zaměřená pro děti a přijde i Mikuláš s nadílkou.
Ve středu 13. prosince od 14:30 bude knihkupec z Brna prodá-
vat knihy nejen s křesťanskou tématikou, knihy pro děti, vystři-
hovací Betlémy apod.
Protože letos poslední neděle adventní připadá na Štědrý 
den, tak liturgii ze čtvrté neděle oslavíme v kostele už v sobotu  
23. 12. večer v 18:00 hodin. Betlémské světlo bude hořet v kos-
tele i před kostelem od sobotního večera. V neděli ráno v osm 
hodin nebude mše, ale děti se sejdou v kostele k roznášení Bet-
lémského světla. Ke komu se světlo nedostane, může si ho za-
pálit v kostele nebo u kostela.
V Adventu se také připravuje kostel ke slavení Vánoc. Přiváží se 
strom ze Závrší, kostel se zdobí květinami, staví se Betlém, na-
cvičují se Vánoční zpěvy a Vánoční hra.
VÁNOCE v kostele začínají vigilií Narození Páně (vigilie je slav-
nostní bohoslužba v předvečer svátku) 24. 12. 14:30 Boho-
služba pro děti, zpívá schola mládeže a děti hrají Živý Betlém,  
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24. 12. 22:00 Půlnoční mše, zpívá chrá-
mový sbor.
V ostatní sváteční dny je mše vždy v 8:00, 
v sobotu 30. 12. od 16:00 do 18:00 bude 
opět otevřen kostel při svíčkách i s rozsví-
ceným vánočním stromem a Betlémem.
Doba Vánoční končí v neděli po svátku 
Tří králů, tedy 7. 1. 2024. V tento den 
zároveň proběhne v Olešnici odpoledne 
Tříkrálová sbírka. Farnost všechny infor-
mace ohledně bohoslužeb a ostatních 
aktivit zveřejňuje na webových stránkách 
farnosti, na facebooku a také na vývěs-
kách u kostela na náměstí i na hřbitově.
Zveme Vás všechny do kostela a přejeme 
požehnané Vánoce.

Za farnost Olešnice J. Sobotková 
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                          Žáci ZUŠ Letovice ve spolupráci s Městem Olešnice, 
                                              si Vás dovolují pozvat na 

      
  
                      vv  ppoonndděěllíí  1111..  1122..  22002233  vv  1166::0000  hhoodd..  
                                        vv  ssáállee  nnaa  ppůůdděě  RRaaddnniiccee  vv  OOlleeššnniiccii  
 

                                ...Nesem Vám noviny, poslouchejte!  
                                   Z betlémské krajiny, pozor dejte!  
                             Slyšte je pilně a neomylně, rozjímejte! ...                                                                                       
                                                                              
                                                                             ****Všichni jste srdečně zváni**** 

SPORT

STOLNÍ TENIS V OLEŠNICI
Do další sezóny okresních soutěží 
vstoupili v průběhu podzimu týmy klu-
bu stolních tenistů olešnického Orla. 
Výborně rozehrál Regionální soutěž  
B team, v němž skvělých výsledků dosa-
hují Vojtěch a Štěpán Krejčí. Tyto mladé 
naděje se přes svůj útlý věk (nar. 2009) 
propracovali do pozice lídrů Béčka. 
Jelikož jsou doplněni dalším mladým 
hráčem Matějem Reisnerem a zkuše-
nými matadory Romanem Žílou a Mar-
celem Ondrou, dosáhli v sezóně šesti 
výher, jedné remízy a doposud neoku-
sili hořkost porážky. To je řadí s  20 ti 
body na druhé místo v soutěži za tým  
Petrovice C.
A-team je součástí Regionálního přeboru 
III. Podzimní sezóna je prozatím ovlivně-
na zraněním velké opory družstva Josefa 
Štourače, který se zatím do hry nevrátil. 
Jeho absenci se snaží nahradit kapitán 
Jiří Kadlec, František Sobotka, Alex Mare-
sch a již dříve zmínění sourozenci Krejčí.  
S bilancí 1-0-6  9 b. se tým nachází na de-
sátém místě ze dvanácti. Jako pozitivní 
body lze určitě zmínit zabudování mla-
dých hráčů, jež v zápasech získají cenné 
ostruhy. Například za těsnou porážku 
s vedoucí Okrouhlou 8:10 se tým vůbec 
stydět nemusí.
Další domácí zápasy v místní Orlovně 
odehrají stolní tenisté v sobotu 2. prosin-
ce. Od 16. hod. přivítají Vísky B a o dvě 
hodiny později Vanovice.

Vánoční turnaj
KST Orel Olešnice pořádá 16. 12. 2023 - 
18. ročník Vánočního turnaje ve stolním 
tenisu pro neregistrované hráče. Mládež 
začne v 8 a dospělí v 11:30 hodin.
PROSÍM, POZOR! LETOŠNÍ ROČNÍK JE JEN 
PRO HRÁČE OLEŠNICE A BLÍZKÉHO OKO-
LÍ. Jelikož se v minulých ročnících dostavi-
lo málo hráčů z Olešnice a po ohlasech, že 
si nezahrají s ,,poloprofesionály", jsme se 
rozhodli k této změně. Věřím, že to všem 
dodá odvahu a přijdou si v hojném počtu 
zahrát se sobě rovnými hráči. Kdyby měl 
někdo zájem, tak se může přijít rozehrát 
před turnajem ve středu nebo v pátek od 
18 hod. , budeme všem k dispozici.
Startovné 100 Kč pro dospělé, mládež 
zdarma.
Kategorie: mládež , ženy , muži do 60 let 
a muži nad 60 let. Vstup ve sportovní sá-
lové obuvi.

Za organizátory Jiří Kadlec

RŮZNÉ

Denní stacionář v Bystrém přijímá kli-
enty z Bystrého a širokého okolí
DOMOV Bystré, o.p.s. otevírá od roku 
2024 novou sociální službu a přijímá do 
ní klienty. Denní stacionář pomáhá se-

Farnost OlešniceFarnost Olešnice
zve širokou veřejnost nazve širokou veřejnost na

V OTEVŘENÉMV OTEVŘENÉM
KOSTELEKOSTELE

ADVENTADVENT

Od 3. 12. a každou další adventní neděliOd 3. 12. a každou další adventní neděli  
v v čase od 16 do 18 hod jste zváni zažítčase od 16 do 18 hod jste zváni zažít
atmosféru adventu do farního kostelaatmosféru adventu do farního kostela

sv.Vavřince v Olešnici.sv.Vavřince v Olešnici.

Čeká na Vás kouzlo potemnělého kostelaČeká na Vás kouzlo potemnělého kostela
za zvuku adventních písní.za zvuku adventních písní.

Pomalu se rodící betlémská scénka.Pomalu se rodící betlémská scénka.
Pro děti je připraveno tématické tvořeníPro děti je připraveno tématické tvoření  

a adventní úkoly.a adventní úkoly.

Plesová sezóna roku 2024
6. 1.     Myslivecký spolek 
13. 1.   SDH Olešnice 
20. 1.   FC Olešnice 
27. 1.   ŘK farnost a Orel Olešnice
17. 2.   Spolek přátel piva 
24. 2.   Dětský karneval – město Olešnice
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din, kdy bude nachystaný program formou Sensory nebo taky Messy play. Jedná se  
o hraní všemi smysly. Hra probíhá tak, že děti mají k dispozici různorodý materiál 
a dle své fantazie si s ním hrají. Taková činnost rozvíjí jejich představivost, kreativi-
tu a soustředění. Zlepšuje se pozornost dítěte, jeho vnímání barev a tvarů, a to vše 
zároveň s rozvojem jemné i hrubé motoriky. Materiálem pro takovou hru je často 
obarvená rýže, cizrna, těstoviny a jiné potraviny, modelína, kinetický písek, barvičky, 
zvířátka, kytičky a mnoho dalších věciček. Aby byla hra pro děti lákavá a různorodá, 
potřebujeme doplňovat materiál a nakupovat pomůcky. Proto je příspěvek na tyto 
aktivity 50 Kč.
Herna za poslední půlrok prošla velkou proměnou: z peněz rozpočtu Orla Olešnice, 
příspěvku města Olešnice a Jihomoravského kraje byla provedena sanace vlhkého 
zdiva, oprava omítek, výmalba, byly položeny nové koberce a dokoupeno vybavení  
a vhodné hračky ze dřeva a pevných plastů. Proto je každý vstup do herny zpoplatněn 
částkou 20 Kč. Tuto cenu nehradí členové Orla. Herna je nyní vhodná jak pro hru dětí, 
tak pro pořádání dětských oslav a workshopů. O cenách a podmínkách pronájmu se 
dočtete na fb/maminky farnosti Olešnice nebo www.orelolesnice.cz

Těšíme se na vás – maminky farnosti.
Foto: Hastrmánek

Brambory
Prodám tříděné konzumní brambory 1 kg/16 Kč. Fiala František, mobil : 736 540 948

Odpady
Odvoz komunálního odpadu z  popelnic probíhá každý lichý týden v  úterý, to je  
5. a 19. prosince. Sběr pytlovaného plastu od vašich domů se bude konat 8.prosince. 
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niorům, osobách se zdravotním postiže-
ním a chronickým onemocněním od 40. 
Náplní činnosti stacionáře je se o klienta 
postarat v jeho potřebách, zajistit jeho 
aktivizaci, prevenci osamělosti a zastou-
pit v péči hlavních pečujících. Klienta do 
a ze stacionáře doprovodíme nebo při-
vezeme autem. Klient může stacionář 
navštěvovat každý den nebo jen některý 
den v týdnu, vybrat si úsek dne, dle toho, 
jak mu to vyhovuje nejlépe.
Hlavní náplň činnosti:
- aktivizace klientů jako prevence udržení 
zachovalých schopností
- zajištění potřebné péče během dne 
(osobní hygiena, oblékání, doprovod ven, 
pomoc s režimem dne, dohled, poskyt-
nutí stravy, cvičení, trénování paměti, 
hry, hudební aktivity, vaření, práce s kvě-
tinami,....)
- prevence osamělosti – společenské 
kontakty s vrstevníky
- zajištění péče o moji osobu v době, kdy 
je pečující osoba v zaměstnání, vyřizuje 
si osobní záležitosti, potřebuje si odpo-
činout
- činnost je rozdělena na aktivity individu-
ální a skupinové
Prostorové vybavení stacionáře:
- klubovna / denní místnost
- klidová místnost s lůžkem pro odpoči-
nek
- šatna , bezbariérová koupelna s WC
- zahrada s posezením
Místo a provozní doba:
- Na Podkově 68, 569 92 Bystré
- pondělí - pátek 6.30 – 15.30
Kontakt a bližší informace :
Marie Štouračová – 607 785 488, pecdo-
mov@atlas.cz
DOMOV Bystré, o.p.s. realizuje také pečo-
vatelskou službu v domácnosti uživatele.

Pozvánka do herny
Milé maminky a tatínkové,
jste se svými dětmi srdečně zváni na pra-
videlná setkání do nově opravené dětské 
herny v Orlovně v Olešnici. Setkáváme se 
každý čtvrtek dopoledne v čase od 9 do 
12 hodin. Můžete přijít kdykoliv během 
této doby vypít si kafe, nechat si děti po-
hrát a třeba taky něco vytvořit. Tvoření 
probouzí kreativitu a radost ze sebere-
alizace, a to v malých i velkých návštěv-
nících. Tato činnost je ryze dobrovolná 
a přispívá se na ni částkou 50 Kč. Při 
práci používáme často přírodní materi-
ály, upcyklujeme a také zkoušíme nové 
techniky. Vyrábíme svíčky, přírodní kos-
metiku, dekorace do domu a spoustu 
dalšího. Více se dozvíte na plakátku a na  
fb/maminky farnosti Olešnice.
Často se do tvoření zapojí i naše děti, kte-
ré mají velkou radost ze společné tvůr-
čí činnosti. Proto je pro ně herna nově 
otevřena i v pondělí od 15 do 17,30 ho-

SKO
pytlový svoz plastů
pytlový svoz papíru

hnízda plast
hnízda papír


